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y Meglepett, amikor azt láttam, Ön nyerte 
meg a miskolci zeneigazgatói pályázatot. 
Nem a gyôzelme ténye, hanem amiatt, 
mert nem gondoltam, hogy egy ilyen tí
pusú feladat érdekli. Miért döntött a je
lentkezés mellett? 

– A zenekar tagjai többször is megkerestek. 
Elôször az elsô pályázatnál kérték, hogy ad-
jam be a jelentkezésemet, végül a harmadik 
pályázaton indultam el. Mindig olyan fel-
adatra vágytam, amely több ponton kap-
csolódik aktuális megoldanivalókhoz és 
nagyléptékben fejti ki pozitív hatását a zenei 
életünkben. Úgy éreztem, hogy egy zene-
kar jobbá és hasznosabbá tétele nem inspi-
rálna eléggé, és ha nincs ösztönzô motivá-
ció, akkor egy mûvészeti intézményt nehéz 
vezetni. Majd találkoztam a zenekar tagjai-
val és szemükbe nézve lelkesedést, munka-
vágyat, kedvességet és azt a bizonyos inspi-
ráló csillogást láttam. Nagyon megtisztelô 
volt számomra az a bizalom, amelyet az 
együttes tagjai a szimpátiaszavazáson irá-
nyomban megmutattak. 

y Mielôtt pályázott volna, gondolom tájé
kozódott a zenekar helyzetérôl, hiszen az 
utóbbi idôben nagyon komoly elvonások 
okoztak gondot, ami már a fellépéseket is 
veszélyeztette… 

– Ha a világot válságok sújtják, abból sajnos 
a hazánk sem maradhat ki, és persze Mis-
kolc sem. Most nehéz a helyzet, de bízom 
abban, hogy ha túl leszünk ezeken a nehéz 
éveken, akkor újra az építkezés következ-
het. Miskolc város vezetôi biztosították a ze-
nekar tagjait arról, hogy mennyire fontos a 
város és az ô számukra az együttes. A költ-
ségvetésünk kevesebb, mint tavaly volt, de 
nem élünk létbizonytalanságban, vagyis a 
helyzetünk stabil, amiért hálásak vagyunk. 
Természetesen mindez hosszú távon nem 
maradhat így, s vissza kell legalább azt a bü-
dzsét állítani, ami korábban volt. Az én ze-
nekari igazgatásom alatt nem lesz leépítés a 
mûvészeti állományban és nem lesznek 
kon certlemondások. Ésszerûségre viszont 
szükség van. Persze, hogy remek helyzet az, 
ha egy város, egy ország bôven támogatja 

egy mûvészeti intézmény létét és munkáját, 
de nem kell mindent karba tett kézzel várni. 
A menedzser-szemléletet minden ilyen in-
tézményben alkalmazni kell. Mi, elôadók 
hajlamosak vagyunk arra, hogy magunkat 
megkerülhetetlennek és létfontosságúnak 
gondoljuk, s talán mindezt nem alaptalanul 
tesszük, de hol van az kötelezô érvénnyel 
megírva, hogy a központi támogatásnak 
folyton rendelkezésre kell állni? A piaci vi-
lágban szükségszerû a profitorientált szem-
lélet, nálunk profitot termelni nehezebb 
helyzet, hiszen a mi „árunk” a kultúra, még-
is célszerû olyan mûsorpolitikát folytat-
nunk, amellyel komoly arányban növeljük 
fizetô nézôink számát és a produkcióinkat a 
gazdasági megvalósítás szempontjából a 
null szaldó irányába célozzuk. Vagyis el-
sôd leges egy erôs közönség megnyerése, és 
fontos egy támogatói kör megtalálása, meg-
gyôzése és kiépítése. Ahhoz, hogy nagysza-
bású rendezvényeket hozzunk létre, pénz 
kell, és a kiesett támogatások összegét elô 
kell teremtenünk. Nagyon sajnálatos, hogy 
a Mûvészetek Háza elkerült a zenekar irá-
nyítása alól, ugyanakkor nem tudom, hogy 
a MûHa kellô kihasználtsággal mûködött-e 
korábban? Létrejött a Miskolci Kulturális 
Köz pont, amelybe a Mûvészetek Háza is be-
tagozódott. A Központ létrehozása egyéb-
ként jól belátható koncepció alapján történt, 
de ettôl függetlenül meg kellene találnunk 
azt a formát, amelyben mi újra otthonra ta-
lálunk a Házban. 

y Mi a helyzet a színházzal való összevo
nással? Hiszen korábban errôl is röppen
tek fel hírek.

– Errôl nem tudok. A miskolci szimfoniku-
sok elnyerték a nemzeti zenekar címet, 
amely komoly presztízst jelent, vagyis a 
Miskolci Szimfonikus Zenekar léte elsôd-
leges fontosságú. Nyilván mindenre van le-
hetôség, így egy esetleges zenekari össze-
vonásra is, de a két együttes összevonása 
igen körültekintô és átgondolt formában 
merülhet csak föl, hiszen jelenleg a két ze-
nekar repertoárja alapvetôen különbözik, 
és ez nem is fog megváltozni. Ami annyit 

„új energiákat kívánok hozni  
az együtteshez”
horváth ádám szeretné, ha a miskolci zenekar az elsô háromba tartozna  
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jelent, hogy jelentôs számú státuszt nem 
nyernénk egy esetleges összevonással. 
Minôségi javulást eredményezhet, de ez a 
kérdés annyira nem idôszerû, hogy nem is 
érdemes most beszélni róla. A Miskolci 
Nemzeti Színház igazgatójával nagyon jó a 
kapcsolatom. Szeretném, ha a jövôben szá-
mos programon dolgozhatnánk együtt. Az 
operafesztivállal is jó az együttmûködés, hi-
szen amikor az Operaház vezetôje voltam, 
akkor a város vezetése megbízásából meg-
kerestek, hogy vállaljam a fesztivál vezeté-
sét. Nem lett volna erre idôm, és Kesselyák 
Gergelyt ajánlottam magam helyett, akit ki-
váló dirigensnek tartok. Utána ô is fölkért a 
közös munkára, amit nem tudtam vállalni, 
de a kapcsolatunk nagyon jó. Én is, akár-
csak ô, szeretnék minél nagyobb közönsé-
get megnyerni a mûfajunknak. 

y Visszatérve a zenekarhoz, mi volt az, 
ami az együttes szimpátiája mellett gyô
ze lemhez segítette?

– A zenekari szavazáson 56–10 arányban 
engem választottak, s a szakmai és a kultu-
rális bizottsági szavazást is megnyertem. A 
város vezetése menedzser szemléletû ve ze-
tôt várt, aki nemcsak költi a pénzt, hanem 
hozza is, vagyis olyasvalakit, akit az elôzô 
válaszokban már fölvázoltam. A pályáza-
tomban számos ilyen terv és megoldási ja-
vaslat is szerepelt. 

y Milyen tervek ezek, hiszen nem lehet 
olyan jegyárakat kérni, amelybôl min
den finanszírozható... Különösen nem 
azon a vidéken.

– Örömmel közlöm, hogy a 2013/14-es éva-
dot olyan koncerttel kezdjük, ami rögtön 
nyereséget termel. 

y Hol rendezik? A sportcsarnokban?
- Nem, a színház szabadtéri színpadán. Egy 
hangverseny volt betervezve az elôzô ügy-
vezetô által, én pedig ezt megismételtetem 
úgy, hogy annak összes belépôjét egy tá-
mogató cég vette meg. Semmi nem drá-
gább, mint az, ha egy bepróbált program 
csupán egyszer hangzik el. Minél többször 
adunk elô egy bizonyos mûsort telt ház 
elôtt, annak egységnyi ára egyre kedvezôbb. 
De persze a koncepciómban a magas zenei 
kultúra a legfontosabb, hiszen az és a morál 
teszi az embert emberré.

y Az elôzô zenekari igazgató többször pa
naszolta, hogy azon a vidéken nem hem
zsegnek a támogatók... 

– Értem és tiszteletben tartom az elôzô ve-
zetések véleményét, de ezen kérdésben in-

kább a saját tapasztalataimra támaszkodnék, 
és bízom a Miskolc város és Borsod-Abaúj-
Zemplén Megye vonzáskörzetében lévô cé-
gekben. Olyan koncerteket kell létrehozni, 
amelyek a nagyobb vállalatok érdeklôdését 
is felkeltik. Nagyszabású hangversenyek-
ben kell gondolkodni, amelyeket akár a 
Hôsök terén, Budapesten vagy a Sziget 
Fesztiválon is be lehet mutatni. Emellett az 
ifjúságnevelés szintén igen fontos feladat, 
szeretném a közönséget a klasszikus zene 
irányába vinni. Óvodás kortól kell megszó-
lítani a gyerekeket, hogy zeneszeretôkké, 
koncertlátogatókká, illetve megfelelô tehet-
ség birtokában zenemûvészekké váljanak.

y Beszéljünk akkor részletesen a koncep
ciójáról. Mi az, ami még emellett lényeges? 

– Nem tudunk persze úgy jegyárat emelni, 
hogy közben az ország lakosságának a 
helyzete nem teszi lehetôvé, hogy nagymér-
tékben támogassák a kultúrát. A szponzor-
keresés mellett természetesen minden pá-
lyázaton indulunk, többek között alapítvá-
nyoknál, az NKA-nál. Szeretném, ha több 
szabadtéri koncertet adnánk, amelyen a kö-
zönség tagjai akár piknik-kosárral ülnek. 
Kicsit könnyedebb mûsor kerülhetne eze-
ken színre, például Gershwin-darabok, ami 
után big band kíséretes nagykoncertté is 
alakulhat a rendezvény. Ennek finanszíro-
zására megoldást kell találnunk. Az ifjúsági 
koncertjeinket pedig szeretném a médiában 
megjelentetni, akárcsak az ötvenes-hatva-
nas években Bernstein tette a Carnegie 
Hallban, majd az Avery Fischer-ben tartott 
hangversenyeivel. El kell érnünk a fiatalo-
kat, s megkérdezni, ôk hogyan látják, gon-
dolják mindezt. Milyen zenét hallgatnak, és 
miért. Mi a véleményük az úgynevezett 
klasszikus zenérôl, és miért kedvelik, vagy 
éppen fordulnak el érdeklôdés nélkül tôle. 
Nem szabad benne maradunk abban a kate-
góriában, hogy mi vagyunk a „szomorúze-
nészek”... Csupa vidám fiatal vesz engem 
kö rül a miskolci együttesben. Nem a klasz-
szikus zenét kell a tömegigénynek meg fe-
lelôen megváltoztatni, vagy crossover pro-
dukciókat játszani, hanem a legmagasabb 
minôségben kell a múlt és jelen zenei zse-
nijeinek alkotásait bemutatnunk. Ezt tartom 
helyes útnak. 

y Az elképzelései mennyire jelennek meg 
a következô, ünnepi szezon programjá
ban? Mert gondolom, a következô évadot 
készen kapja... 

– Ez a 2013/14-es szezon valóban készen 
kapott, a 2014/15-ös évadon pedig már 
most dolgozunk. Az már az új vezetés prog-

ramja lesz, a mostani pedig az elôzôé, s ez 
az együttes jubileuma mellett Kovács László 
karmester számára is különleges, hiszen a 
harmincadik évadját ünnepelheti Miskol-
con. Olyan idôszak volt ez a harminc év, 
amely alatt az egész zenekar alapját, presztí-
zsét megépítette. 

y Kit takar pontosan ez az új vezetés Ön 
mellett? 

– Nyilvánvalóan szeretnék új energiákat 
hozni az együttesbe. Adminisztrációban és 
mûvészeti területen is. Ez új irány, ami nem 
kritizálja az elôzôt, hiszen az elôzô korszak 
remek vívmányokkal volt tele, csupán más 
utat kívánok választani. 

y Ki van benne ebben az új stábban? 
– A zenekar tagjainak elmondtam, minden-
kivel szívesen dolgozom együtt, várakozás-
sal, nyitottsággal állok az összes tagunkhoz. 
Hangsúlyozom, nem lesz próbajáték. Nincs 
rá szükség, hiszen korábban mindenki 
azon nyerte az állását. Egy karmester a pró-
bák, illetve a koncertek során el tudja dön-
teni, hogy mûvészeink hogyan játszanak. 
Ha pedig valaki egyszer jó volt, és valami 
miatt gyengébbé vált, akkor ennek meg kell 
keresni az okát. Hiszen lehet, olyan lelki 
problémája van, amelyen segíteni lehet. De 
szeretnék olyan szólistákat mesterkurzusra 
hívni a zenekarhoz, akik a hangzáson javí-
tanak. A mûhelymunka nagyobb szerephez 
kell, hogy jusson.

y Ön fog kiírni szólampróbákat?
– Nem én írom ki, mert az a fôzeneigazgató 
feladata. Persze, rengeteg koncertet hallot-
tam eddigi életem során, nagyon sok leme-
zem van, határozott kép él bennem a meg-
felelô zenekari hangzásról, s van egy 
ha tározott elvárásom is, de a zenei megva-
lósítás és a zenei irányítás nem az én fel-
adatom. A koncertek alkalmával én csak 
örömmel kívánom hallgatni az együttest, 
és szeretném, ha szerény, de büszke érzés-
sel tekinthetnék rájuk. Fontos, hogy a zene-
kar kilépjen a legjobb, vagy egyik legjobb 
vidéki zenekar besorolásból, és az elsô há-
rom magyar zenekar közé kerüljön. A mi 
erôink vannak olyan jók, hogy ezt elérhes-
sük, de ehhez türelem és nagyon sok mun-
ka szükséges.

y Hány éves cél ez?
– Az az idôszak, amelyre felkérést kaptam, 
az öt év, ennek elegendônek kell lenni. Kü-
lönben nem dolgoztam jól. Ha nem leszünk 
öt éven belül az ország meghatározó zene-
kara, akkor bennem van a hiba. 
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y Visszatérve a stábalakításhoz, nagy vi
hart kavart, hogy máris létre hozott egy 
új pozíciót, és kinevezett egy helyettest...

– Nem látok sem kis, sem nagy vihart, egy 
új vezetônek joga van egy ütôképes me-
nedzsmentet fölépíteni. Mi mindannyian 
azért vagyunk, hogy zenemûvészeink töké-
letesen muzsikálhassanak a színpadon. Az 
Operaházban mindig azt mondtam, hogy 
mi vagyunk a tálca a mûvészet alatt, és nem 
árt, ha az a tálca erôs és teherbíró. Ütôképes 
adminisztrációs rendszert hozok létre, úgy, 
hogy abba segítségül hívom Miskolc város 
tehetséges fi ait. 

y Hogyan szerez ehhez státuszt?
– Már nonprofi t kft.-ként mûködünk, vagyis 
a státusz-kérdés már nem olyan égetô, mint 
egy költségvetési intézmény esetében, de 
mielôtt bármilyen változtatást megteszek, 
egyeztetek a város vezetôivel. Fontos, hogy 
a mérleg ne billenjen el, vagyis mindez ne 
kerüljön több pénzbe, hiszen a költségvetés 
betartása az én felelôsségem. A helyes gaz-
dálkodás alapkövetelmény, és ezt axiómá-
nak tekintettem eddigi pályámon is. Csak 
biztos lábakon lehet nyugodtan állni. 

y Miért van szüksége helyettesre? 
– A munkakörébe nagyon sok feladat tar-
tozik. Ennek egyike az, hogy amikor Bu-
dapesten, vagy vidéken tárgyalásokat foly-
tatok, helyettesítsen. Az én feladatköröm-
be az is beletartozik, hogy támogatókat, jó 
koncert- és turnélehetôségeket, TV adást 
szervezzek, dolgozzak a zenekar rövid és 
hosszú távú jövôéért. Olyan dolgokkal 
kell, hogy foglalkozzak, amelyek nagy ív-
ben viszik elôre az együttest és ezeknek 
egy része utazással jár. 

y Arról is hallani híreszteléseket, hogy új 
mûvészeti vezetôt szeretne...

– Igen? Kovács Lászlóval júliusban beszél-
tem arról, hogy az idei a harmincadik sze-
zonja az együttesnél, s ennek végén jár le a 
szerzôdése. Elmondtam neki, hogy már 
konzultáltam egy olyan karmesterrel, aki-
ben nagyon bízom, a fi atal generáció egyik 
legjobb tagjának tartom. Jelenleg külföld-
ön dolgozik, de szeretném megnyerni a 
miskolci zenekarnak, ô pedig nyitott és 
szívesen jönne. Az operafesztiválon már 
két éve sikert aratott együttesünkkel, a ze-
nekar is nagyon szívesen dolgozott vele, ô 

Hamar Zsolt. Kovács László hatalmas mun-
kát végzett, hiszen a harminc év alatt kivá-
ló együttest épített fel, de úgy vélem, eljött 
az ideje a megújulásnak. Ennyi idô után 
már annyira ismerik egymást a zenekarral, 
hogy kevés az új inspiráció, a közönségnek 
pedig erre van szüksége. Érezni kell a fo-
lyamatos izgalmat, pozitív meglepetésekre 
van szükség permanensen. Azt gondolom, 
Hamar Zsolt megnyerése komoly fegyver-
tény, vele különleges dolgokat hozhatnánk 
létre. 

y Mennyit lesz Miskolcon?
– Vannak olyan tervek, amelyek szerint tel-
jesen leköltöznék szülôvárosomba. Igaz, 
hogy a település elhelyezkedése országos 
viszonylatban nem a legideálisabb régióban 
van, de éppen emiatt fontos az, milyen kul-
turális hatást tudunk itt létrehozni, hiszen 
nemcsak kiváló zenekart szeretnék, hanem 
a mûvészeti élet egyik központját kialakíta-
ni egyúttal, olyan közeget, amely országo-
san, de külföldrôl tekintve is fi gyelemre-
méltó. 

R. Zs. 

A próbajáték idôpontja:  2013. október 21. hétfô 13.30 óra
A próbajáték helyszíne: 
A zenekar székháza (6720 Szeged, Széchenyi tér 9. Korzó Zeneház)

A próbajáték anyaga:
Mozart: D-dúr Fuvolaverseny (K. 314) I. tétel, kadenciával, VAGY 
Mozart: G-dúr Fuvolaverseny (K. 313) I. tétel, kadenciával

Zenekari részek:
FUVOLA:

Bizet: Carmen – III. felvonás, elôjáték
Mozart: Varázsfuvola – Marsch
Brahms: IV. szimfónia – IV. tétel
Beethoven: III. szimfónia – IV. tétel
Mendelssohn: Szentivánéji álom – Scherzo

PICCOLO:
Csajkovszkij: IV. szimfónia – III. tétel Scherzo
Verdi: Simon Boccanegra – Amelia áriája
Rimszkij-Korszakov: Seherezade
Verdi: Otello – I. felvonás
Rossini: Tolvaj szarka

Zongorakísérôt a zenekar nem biztosít. 

Bérezés: A Kjt. bértáblázata szerint. 

Az álláshely betöltéséhez szakirányú végzettség és erkölcsi 
bizonyítvány szükséges.

Információ, jelentkezés: Szegedi Szimfonikus Zenekar, 
6720 Szeged, Széchenyi tér 9., tel./fax: 62 / 426-102, 420-256, 
orch@symph-szeged.hu .

Jelentkezni rövid szakmai önéletrajzzal és elérhetôség 
megjelölésével lehet a fenti címen, faxszámon vagy e-mailben 
2013. október 15-ig. 

A zenekari állások kottái átvehetôk a Szegedi Szimfonikus 
Zenekar titkárságán (H.–Cs.: 8.00–16.00, P.: 8.00–13.00) vagy 
letölthetôk a www.symph-szeged.hu oldalról 2013. szeptember 
23-tól.

Az állás azonnal betölthetô.

Sikeres próbajátékot kívánunk!

Szeged, 2013. szeptember 13.

 Lukácsházi Gyôzô
 igazgató
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